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INFORMACE ÚŘADU 
Úřední dny obecního úřadu (aktuální úpravu návštěvních hodin najdete na str. 6) 

Pondělí a středa  8:00 – 11:00       13:00 – 17:30 

Obecní úřad Nová Ves: tel.: 315 765 056, email: info@nova-ves.cz 

Hlášení závad: tel.: 315 765 056,  e-mail: poruchy@nova-ves.cz 

Obecní stráž (24 hodin denně): tel.: 800 456 789 (firma Securitor) 

Městská policie Veltrusy: tel.: 777 919 156, tel.: 777 919 157 

Servis tlak. přípojek: prac. dny - tel. 416 857 071 (hlas. zázn.),  víkendy - tel. 

724 719 298, 776 001 806 

Připomínky, nápady pro zlepšení fungování obce: info@nova-ves.cz 

Zasílání příspěvků do zpravodaje: zpravodaj@nova-ves.cz 

Facebook: www.facebook.com/NovaVesuMelnika 

Internet: www.nova-ves.cz 

          

NOVOVESKÝ ZPRAVODAJ        

Periodický tisk územního samosprávního celku. 
 

Vydává:  Obecní úřad Nová Ves, Nová Ves 154, 277 52,  IČ: 00237132, pro své 

části: Nová Ves, Staré Ouholice, Nové Ouholice, Vepřek a Miřejovice.  

Vychází 12 × ročně. 

Je registrován Ministerstvem kultury ČR pod číslem E 10295. 

Číslo 10/2020 vydáno 27. 10. 2020 v Nové Vsi v nákladu 550 ks. 

 

Redakce: Ing. B. Tobiášková, Ing. Pavel Srnec 

Za správnost a věcnost údajů uvedených v příspěvcích odpovídají jejich autoři.  

Názory obsažené v příspěvcích nemusí vyjadřovat stanovisko redakce nebo zastupitelstva 

obce. 

 

Uzávěrka dalšího vydání Novoveského zpravodaje je 15. listopadu 2020. 

mailto:info@nova-ves.cz
mailto:poruchy@nova-ves.cz
mailto:info@nova-ves.cz
mailto:zpravodaj@nova-ves.cz
http://www.facebook.com/NovaVesuMelnika
http://www.nova-ves.cz/
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Vážení čtenáři, spoluobčané, 
sousedé, 

vítám Vás u stránek letošního desátého zpravodaje, který Vám tentokrát přinese 

spíše oddechové čtení o zajímavostech kolem nás. 

Zasedání zastupitelstva bylo v říjnu vzhledem k vládním opatřením zrušeno. 

Obecní úřad byl z důvodu nákazy a karantény zaměstnanců 2 týdny zavřený, 

nyní se opět otevírá s upravenými úředními hodinami – viz dále ve zpravodaji. 

Pokud ještě neodebíráte zprávy přes infokanál obce, doporučujeme se do něj 

přihlásit, budete tak informováni o všem důležitém v obci (přihlášení přes web 

obce www.nova-ves.cz – na titulní straně úplně dole).  

Na začátku října proběhly volby do krajských 

zastupitelstev, výsledky za naši obec a kraj 

najdete přehledně na str. 4-6. Za přečtení určitě 

stojí reportáže z dění na fotbalových hřištích, 

z putování podél Bakovského potoka, o aktivitách 

Spolku seniorů, z návštěvy mlýna na Vepřku             

i z výletu klubu Kudykam.  

Na konci října si připomínáme již 102. výročí vzniku samostatného 

československého státu (28. 10.), květiny na pamětní místa naší obce budou 

tentokrát položeny zástupci obce neveřejně. Blíží se také Dušičky a další tradiční 

svátky, o kterých si můžete přečíst v článku Zvyky a svátky, který nás postupně 

provede celým rokem. Nechybí článek s lékařskou tématikou, v pořadí již 7. díl                       

série o bezpečnosti nejen na silnici a další zajímavé i praktické informace. 

Na listopad nejsou plánovány žádné hromadné akce, doufejme, že alespoň 

v prosinci se nám podaří společně rozsvítit stromečky a setkat se na Štědrý den 

na návsi a v kostele. 

Co dodat závěrem? Opatrujte se, není to lehká doba. Pokud máte Vy sami nebo 

víte o někom, kdo by mohl mít problémy se zajištěním základních potřeb 

(nákupy, cesty k lékaři apod.) v souvislosti s koronavirem a vládními opatřeními, 

dejte nám na úřad vědět, pokusíme se pomoci. Sledujte seriózní zpravodajství 

v přiměřených dávkách, komunikujte se svými blízkými, buďte co nejvíce            

na čerstvém vzduchu. Zvládli jsme to na jaře, zvládneme to i teď. 

Přeji Vám příjemné čtení. Bohdana Tobiášková, redakce  

http://www.nova-ves.cz/
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ZASTUPITELSTVO OBCE 
V říjnu bylo zasedání zastupitelstva z důvodu nepříznivé epidemiologické situace 

zrušeno, na programu nebyly žádné urgentní body. 

Příští zasedání zastupitelstva se bude konat v pondělí 8. listopadu 2020 od 17 

hodin v sále OÚ Nová Ves. (Zasedání proběhne s ohledem na aktuální vládní opatření.) 

KRAJSKÉ VOLBY 2020 
Na začátku října proběhly volby do krajských zastupitelstev, my jsme v naší obci 

hlasovali pro strany a budoucí zastupitele Středočeského kraje. Voleb se u nás 

zúčastnilo 40,42 % voličů, což odpovídá republikovému průměru. Na výsledky   

se můžete podívat v následujících tabulkách, podrobné výsledky najdete            

na www.volby.cz. 

Gratulujeme našemu starostovi M. Exnerovi k získání mandátu v krajském 

zastupitelstvu za STAN. 

Výsledky hlasování: Nová Ves 

Voliči 

v seznamu 

Vydané 

obálky 

Volební 

účast v % 

Odevzdané 

obálky 

Platné 

hlasy 

% platných 

hlasů 

809 327 40,42 327 325 99,39 

 

Kandidátní listina Platné hlasy 

číslo název celkem v % 

5 DSZ - ZA PRÁVA ZVÍŘAT 2 0,61 

7 STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ 75 23,07 

16 Svoboda a př. demokracie (SPD) 26 8,00 

19 Česká pirátská strana 44 13,53 

22 Moravané 2 0,61 

33 Občanská demokratická strana 48 14,76 

38 Dělnic. str. sociální spravedl. 1 0,30 

45 Česká str. sociálně demokrat. 13 4,00 

48 Spojenci - TOP09, Hlas, Zelení 9 2,76 

50 ANO 2011 79 24,30 

63 Komunistická str. Čech a Moravy 16 4,92 

67 Volte Pr. Blok www.cibulka.net 0 0,00 

69 Občanská demokratická aliance 1 0,30 

70 Trikolóra hnutí občanů 6 1,84 

71 Svobodní 1 0,30 

82 ROZUMNÍ - Petr Hannig 2 0,61 

http://www.volby.cz/
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Výsledky hlasování: Středočeský kraj 
 

Počet 
Okrsky 

celkem 

Voliči Vydané Volební Odevzdané Platné % platných 

volených 

členů 
v seznamu obálky 

účast      

v % 
obálky hlasy hlasů 

65 2 065 1 044 056 424 517 40,66 423 918 418 201 98,65 

 

Kandidátní listina Platné hlasy 

číslo název celkem v % 

5 DSZ - ZA PRÁVA ZVÍŘAT 2 772 0,66 

7 STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ 92 903 22,21 

16 Svoboda a př. demokracie (SPD) 19 398 4,63 

19 Česká pirátská strana 60 284 14,41 

22 Moravané 298 0,07 

33 Občanská demokratická strana 82 695 19,77 

38 Dělnic. str. sociální spravedl. 906 0,21 

45 Česká str. sociálně demokrat. 18 912 4,52 

48 Spojenci - TOP09, Hlas, Zelení 24 650 5,89 

50 ANO 2011 77 566 18,54 

63 Komunistická str. Čech a Moravy 17 847 4,26 

67 Volte Pr. Blok www.cibulka.net 611 0,14 

69 Občanská demokratická aliance 1 319 0,31 

70 Trikolóra hnutí občanů 13 603 3,25 

71 Svobodní 2 565 0,61 

82 ROZUMNÍ - Petr Hannig 1 872 0,44 

 

 

Přehled zisků mandátů ve Středočeském kraji 
    

Kandidátní listina Počet 
v % 

číslo název mandátů 

7 STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ 18 27,69 

33 Občanská demokratická strana 16 24,62 

50 ANO 2011 15 23,08 

19 Česká pirátská strana 12 18,46 

48 
Spojenci pro Středočeský kraj - TOP 09, Hlas, 

Zelení 
4 6,15 

Celkem 65 100 

 

Podle www.volby.cz připravila B. Tobiášková 

http://www.volby.cz/
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Fotoreportáž z voleb od pana B. Vogniče 

  

Slib volebních komisařů /  Čekání na předání výsledků na MěÚ v Kralupech 

 

Volební komise působily v ochranných rouškách i štítech 

OBECNÍ ÚŘAD NOVÁ VES 
Od pondělí 26. 10. 2020 do odvolání budou návštěvní úřední hodiny následující: 

pondělí od 7 do 12 hodin a středa od 12:30 do 17:30 hodin.  

Úřad navštěvujte jen v nutném případě a dodržujte, prosím, hygienická 

opatření. V ostatní časy komunikujte telefonicky nebo elektronicky. Děkujeme 

za pochopení. Důvodem této úpravy je vládní nařízení na omezení otevírací 

doby úřadu na max. 5 hodin 2x týdně. 

B. Tobiášková, informační výbor 



 7 

ČIPOVÁNÍ PSŮ A JEJICH 
NÁSLEDNÁ REGISTRACE 

Od 1. ledna tohoto roku je v České republice povinné čipování psů. Mikročip      

je zařízení velikosti zrnka rýže, má živostnost asi 25 let a je nosičem jedinečného 

číselného kódu. Čipování psa provádí veterinář speciálním aplikátorem                

a majitele to stojí několik stokorun. Většina majitelů psů tuto svou povinnost 

splnila. Očipováním psa u veterináře by však tento proces neměl v žádném 

případě skončit, bez řádné registrace je čip vlastně k ničemu.   

Majitel psa by měl čip zaregistrovat alespoň v jednom z existujících registrů. 

V České republice bohužel zatím neexistuje jeden centrální registr, jeho spuštění 

je naplánováno až na rok 2022. Z tohoto důvodu je obecně doporučováno 

zaregistrovat čtyřnohého mazlíčka do více databází – registrů.  Zde je přehled 

alespoň některých z nich: 

evidencepsu.cz 

narodniregistrpsu.cz 

help4pet.cz 

narodniregistr.cz 

backhome.cz 

centralniregistrzvirat.cz 

identifikace.cz 

czpetnet.cz 

Některé z těchto registrů jsou zdarma, některé za poplatek. S čipováním psa 

úzce souvisí i platnost očkování psa proti vzteklině. Neočipovaným psů není 

očkování proti vzteklině uznáno a majitel se tak vystavuje pokutě až ve výši 

20 000 Kč. 

A jak to vypadá nyní s očipováním psů v praxi? Na základě informací Městské 

policie Kralupy nad Vltavou a Městské policie Veltrusy 90 % psů, které 

odchytnou a mají čip, ho nemá zaregistrovaný. Policie prověřuje psy ve všech 

dostupných registrech. Z tohoto důvodu prosím překontrolujte, zda máte psa 

nejen očipovaného, ale i zaregistrovaného. 

R. Hakrová, místostarostka 

http://www.evidencepsu.cz/
http://www.narodniregistrpsu.cz/
http://www.help4pet.cz/
http://www.narodniregistr.cz/
http://www.backhome.cz/
http://www.centralniregistrzvirat.cz/
http://www.identifikace.cz/
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Z FOTBALOVÉHO HŘIŠTĚ 
TJ Sokol Nová Ves – TJ Vltavan Chvatěruby 2:1 

V minulém čísle zpravodaje jsme končili informacemi o přípravách na šlágr         

5. kola, který odehráli naši kluci na domácím hřišti s Vltavanem Chvatěruby. 

Tento zápas sliboval vzhledem k předchozím výsledkům kvalitní podívanou.        

A to se i potvrdilo. Na novoveském kvalitně připraveném hřišti se hrál fotbal, 

který svou kvalitou neodpovídal 4. třídě. Museli jsme se obejít bez nejlepšího 

střelce Pavla Mráze, ale i tak si diváci mohli od začátku užívat pohledných akcí 

na obou stranách. Do vedení se dostali těsně před přestávkou hosté a stanovili 

tím poločasový stav 0:1. 

 

To domácí trochu rozladilo, ale naštěstí se našim klukům krátce po přestávce     

(v 51. minutě) podařilo vyrovnat. Naši měli rozehrávat přímý volný kop 

z půlícího kruhu. Milan Vancl si všiml, že hostující brankář je hodně venku 

z branky a zkusil rovnou vystřelit a povedlo se. Gólem z půlky vyrovnal na 1:1. 

Tentokrát byli chvíli zaskočení hosté a začínalo se prakticky znovu. Na konci jsme 

byli přeci jen šťastnější my. V 85. minutě to vzal na sebe Petr Dudek, z levé 

strany se dostal do vápna, tam se dvěma přešlapovačkami zbavil obránce             

a lobem překopal opět nepozorného hostujícího brankáře. Hosté už zareagovat 

nestihli a 3 body zůstaly doma. 

SK Spomyšl – TJ Sokol Nová Ves 1:2 

V 6. kole zajížděli naši kluci do nedaleké Spomyšle, odkud si v minulém ročníku 

odvezli vítězství 3:0. Tentokrát to nebylo tak jednoznačné. Naši opět prohrávali. 

Domácí hráči se dostali po rohovém kopu do vedení. Naši kluci to totálně 
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podcenili, nechali jednoho z jejich hráčů úplně volného, ten toho využil a poslal 

domácí do vedení 1:0 a naši museli opět skóre otáčet. 

Začalo se dařit hned po přestávce, kdy se po individuálním průniku                     

do pokutového území trefil Pavel Mráz a srovnal na 1:1. Naši měli sice více          

ze hry, domácí stále hrozili z dlouhých nákopů. Klid do našich řad vnesl gól         

po rohovém kopu, ze kterého se trefil při své premiéře Jiří Vokoun a vystřelil 

nám 3 body. Závěr byl na velice nekvalitním hřišti trochu nervózní, domácí 

nepříznivé skóre moc neunášeli, ale na výsledku se už nic nezměnilo.                

2:1 pro nás. 

TJ Sokol Nová Ves – TJ Sokol Uhy 3:1 

Za derby se dá označit zápas se Sokolem Uhy, které hráli naši na domácím hřišti 

v 7. kole. Byli jsme celkem nahecovaní, ale po hrubé chybě jsme prohrávali       

už ve 12. minutě 0:1. Hosté se zatáhli na svoji polovinu, urputně bránili a hrozili 

z brejků. Našim klukům se naštěstí podařilo vyrovnat ještě v 1. poločase,             

a to gólem Petra Dudka. Mohli jsme i vést, ale pálili jsme jednu šanci za druhou. 

Naštěstí nás do klidu dostal Pavel Mráz, který dvěma slepenými góly v 55. a 59. 

minutě otočil výsledek na 3:1 a tak to i skončilo. Další 3 body pro nás. 

SK Úžice – TJ Sokol Nová Ves 3:2 

Před 8. kolem jsme dostali informace, že z důvodu epidemie koronaviru bude 

vyhlášena zápasová přestávka, tak byl další zápas v Úžicích na nějakou dobu 

poslední. Skutečně nevím, jestli by se na takových hřištích měla hrát soutěžní 

utkání, ale… Kvalitě hřiště nepřidal navíc ani několikadenní déšť. Ale bylo            

to pro obě mužstva stejné. 

Bylo to bojovné utkání, ale bylo opravdu kvalitou hřiště ovlivněno. Míč všem 

uskakoval, docházelo k nebezpečným srážkám a vyhovovalo víc domácím, kteří 

nebyli až tak technicky vybavení. Naši opět dostali těsně před přestávkou 

zbytečný gól na 1:0. Naštěstí se nám díky Zdeňku Karhanovi podařilo                  

do přestávky vyrovnat a poločas byl 1:1. Domácí šli v 65. minutě opět do vedení, 

ale hned v 69. minutě Ondra Vosmík vyrovnal na 2:2. Ale bohužel naši            

v 75. minutě inkasovali potřetí a už nedokázali odpovědět a prohráli 3:2. 

Aktuálně je bohužel kvůli pandemii sportování omezeno, soutěžní zápasy 

pozastaveny, tak uvidíme, kdy se soutěž opět restartuje. Aktuálně jsme            

s 15 body na 5. místě. 

Petr Barnat, sekretář TJ Sokol Nová Ves 
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SPOLEK SENIORŮ 

 

Tak jak jsem se na tomto místě zmiňoval už posledně, konání všech našich 

současných akcí pečlivě zvažujeme a dodržování preventivních opatření         

před nákazou koronavirem hodně důsledně dodržujeme. Ne jinak tomu bylo       

i na akcích, které jsme uskutečnili. Nechť vás nemate přiložená fotografie – 

takto natěsno jsme byli a roušky jsme si sundali pouze na chvilku jenom k focení. 

 Ke konci září jsme se vydali spolu s řadou našich 

spoluobčanů do Lipnice, tématicky za Jaroslavem 

Haškem. Téměř dvouhodinová cesta v rouškách tam 

a poté zpět nebyla nic moc. Vlastní pobyt v Lipnici 

vše vynahradil. Přálo nám i počasí. Hned po příjezdu      

se nás ujal pravnuk slavného spisovatele v přímé 

rodové linii s prohlášením, že má čerstvý negativní 

test na koronavirus – a věnoval se nám po celou 

dobu pobytu. Doprovodil nás na místní dominantu 

tj. impozantní hrad, provedl  nás Památníkem 

Jaroslava Haška, nakrmil nás (obědvali jsme              

na předzahrádce hostince, ve kterém byly dva díly slavného Švejka 
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napsány/respektive nadiktovány), a po dobrém obědě nám ukázal i místo 

posledního odpočinku slavného předka. Byl skvělý. Příjemný, ochotný, znalý        

a zapálený do historie svého rodu i dění v Lipnici samé. Každý z nás                        

si na památku odvezl suvenýr v podobě podepsaného podtácku z památečního 

hostince. Trochu nás mrzelo, že jsme nestíhali další místní kuriozity v podobě 

reliéfů vytesaných do skal zatopených místních lomů. Jeden z nich – ten 

nejnovější „Hlavu 22“ - jsme při zpáteční cestě podle popisu nalezli a pěkně jsem 

si ho z pohodlí autobusu prohlédli.       

 

Vzápětí tj. 28. září jsme spoluorganizovali odloženou návštěvu vodního 

mlýna. Spolu s majiteli jsme došli k dohodě na striktním trvání nošení roušek 

příchozími a omezení vstupu do obytných částí mlýna. I přes ne zrovna ideální 

počasí byla účast překvapivě veliká. Lidé 

byli ukáznění a ve mlýně bylo co k vidění       

i pro ty, kteří návštěvu opakují 

každoročně.  Co se nepodařilo, byla 

avizovaná následná návštěva kostela         

a zvonice. Na vině je moje nedokonalá 

komunikace se správou kostela – 

omlouvám se zájemcům. Věc napravíme 

příště.  

Poslední naší akcí uplynulého období 

byla členská schůze kombinovaná se Dnem seniorů. Akci jsme záměrně 

směřovali na hřiště do Miřejovic. Šlo nám o to vidět se i s těmi našimi členy          
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a členkami, kterým dělá problém dostat se do Nové Vsi, minimalizovat riziko 

onemocnění kovidem a zároveň se na čerstvém vzduchu i trochu protáhnout.  

Záměr se podařilo naplnit. Sešlo se nás tak akorát k naplnění všech předsevzetí. 

Viděli jsme se, došlo i na pétangue. S lítostí jsme se usnesli, že vzhledem 

k situaci zrušíme náš do všech detailů připravený říjnový zájezd.  

Příští členskou schůzku plánujeme na 12. listopad do sálu obecního úřadu.  

Předseda Spolku Bruno Vognič  

BAKOVSKÝ POTOK                         
– OD PRAMENE K ÚSTÍ – 4. část 

Vážení čtenáři. 

v našem společném putování podél toku Bakovského potoka jsme se dostali     

do jeho závěrečné části. Poslední obcí, kterou jsme v minulé části navštívili, byly 

Hobšovice. 

Když si zmenšíte měřítko mapy na 1 km, další obydlené místo Vám zůstane 

utajeno. Po jednom plusovém kliknutí se objeví Nabdín. Je to malá vesnička, 

nicméně podle Historického lexikonu obcí České republiky pochází první 

autentická písemná zmínka již z roku 1352. Historie tedy i zde zanechala svou 

stopu a je hezky a přehledně popsána na stránkách obce Černuc, k níž patří obce 

Bratkovice, Miletice a právě zmíněný Nabdín. Dominantou obce je kostel           

sv. Barbory. Pro ty, kteří se ještě dostatečně nenabažili dřevěných zvonic, 

doporučuji návštěvu zvonice na šestiboké podezdívce na místním hřbitově. 

V tento moment je čas na přiznání. Zde autorka reportáže zaznamenala osobní 

selhání, protože brána hřbitova byla z neznámých důvodů v odpoledních 

hodinách již uzamčena a přelézt hřbitovní zeď a pořídit hezkou autorskou 

fotografii se jí prostě nepodařilo. Sokol Tyrš se toho naštěstí nedožil                      

a Vy samozřejmě můžete fotografie krásné a zachovalé zvonice nalézt                

na internetu.  Přesto doporučuji osobní návštěvu, protože i škvírou v plotě bylo 

co obdivovat. 

Nabdín leží blízko soutoku Zlonického a Bakovského potoka. V boji toků 

samozřejmě vítězí náš oblíbenec, a tak může i dál hrdě nést své jméno a zpříma 

vtéct do královského města Velvary.  
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Velvary leží velmi blízko Nové Vsi, ale upřímně, opravdu byste dokázali 

vyjmenovat všechny ty úžasné historické skvosty, které jsou jejich součástí? 

Vždyť jen kostely jsou zde tři - Kostel Sv. Kateřiny, Kostel Všech svatých a Kostel 

sv. Jiří. 

   

Kostel sv. Jiří Ve Velvarech / Socha sv. Jana Nepomuckého ve Velvarech 

Když projedete Pražskou bránou, která byla součástí opevnění města, můžete   

na náměstí Krále Vladislava obdivovat Mariánský sloup z roku 1716 – 1719, 

symbol ochrany před pohromami a nemocemi. Je připomínkou morové nákazy, 

která postihla Velvary v roce 1713. O dominantu náměstí soutěží s Kostelem    

Sv. Kateřiny Alexandrijské.  

K domu č. 10, neboli Panské hospodě se údajně váže vznik písně „Ó Velvary…“, 

resp. událost z roku 1591, kdy byla v hospodě Jáchymovi z Bílé odcizena truhla 

s 996 tolary. Při vzpomínce na text jednoduché písně: „Ó, Velvary, ó, Velvary, 

kde jsou mé tolary? Jed' jsem, pil jsem, hodoval jsem, 

hezké holky miloval jsem, ó, Velvary, ó, Velvary, kde jsou mé tolary?“ 

pochopíme, proč se spor, zda mu byly peníze odcizeny, nebo je propil, táhl 

mnoha generacemi této rodiny. 
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Když nebudete spěchat, objevíte i další pamětihodnosti: Bártovský dům            

na náměstí Krále Vladislava, který poznáte podle vyobrazeného štíra na průčelí 

domu, Kapličku Nejsvětější Trojice u zázračné studánky Svěcenky, kam si lidé 

chodili léčit své oční neduhy, nebo sochu svatého Jana Nepomuckého, která      

se nachází naproti kostelu svatého Jiří. Nebo Kostel Všech svatých, stojící           

na katastru původně samostatné osady Malovary, který je němým svědkem 

toho, jak Bakovský potok vítězí ve svém dalším souboji, tentokrát s Červeným 

potokem. Velvary a přilehlé okolí jsou prostě jedinečné a stojí za důkladné 

prozkoumání. 

   

Mariánský sloup ve Velvarech / Pražská brána ve Velvarech 

A Bakovský potok si navzdory historii teče klidně dál… 

Pohádkově řečeno, je to Otesánek, protože jeho další potravou se záhy mezi 

Budihostickým a Chržínským rybíkem stane Vranský potok. Nicméně, je to oběť 

poslední, potok lehce mine Chržín, pyšnící se nádherným, původně snad 

románsko-gotickým kostelem sv. Klimenta a jeho vítězná cesta pokračuje          

do Sazené. 
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Bakovský potok / Chržínský rybník 

Pokud říkáme, že Velvary jsou blízko 

Nové Vsi, tak Sazená je opravdu        

na dohled. V Sazené můžeme 

obdivovat historickou budovu mlýna, 

barokní Myslivárnu, repliku 

Mariánského sloupu a zejména 

s ohledem na námět našeho putování 

i starý, původně barokní most. Vodní 

tok prošel v této části regulací,            

a tak je pod dnešními čtyřmi oblouky, 

mimo koryto, až na občasné výjimky, 

sucho. Most byl v roce 2018 masivně 

rekonstruován. Originály původních 

šesti soch, které našly domov 

v Městském muzeu ve Velvarech, 

byly nahrazeny dvěma replikami, a to 

sv. Jana Nepomuckého a Ukřižování.                         

Most v Sazené 
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Sochy na mostě v Sazené 

K radosti všech zúčastněných poutníků se blížíme do finále. Potok nabral na síle, 

už nevypadá jako strouha a připadá si jako vítěz. Opatrně a ohleduplně mine 

zastavěnou část obce Nová Ves, proteče pod okresní silnicí i pod páteřní 

komunikací, zamává Satranovu mlýnu a bohužel netuší, že se blíží ke svému 

konci. 

   

Vrby a labutě na Bakovském potoce ve Vepřku 
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Ve Vepřku nad ním v nerovném souboji zvítězí Vltava. Je to ovšem Pyrrhovo 

vítězství, protože i ona záhy podlehne Labi. Síla přírody a zákon silnějšího             

si prostě vyberou svou daň. Občas jsme si svou daň museli vybrat i my, hlavně 

v době povodní. I přesto nám stojí za to zde žít. Na potoce ve Vepřku jsou krásná 

místa, vlastně subjektivně a zcela zaujatě musím říct, že ta nejkrásnější.               

Je to logické, protože každé místo, které má člověk rád a zpravidla to bývá jeho 

domov, mu připadá krásné. Nyní je ale toto místo smutné, protože letité vrby, 

které ho činily velmi romantickým, prohrály souboj s časem a povětrnostními 

vlivy. Společně s nimi už poměrně dlouho čekáme, až někdo povolaný ukončí 

jejich trápení. 

Ale buďme pozitivní! Každý konec znamená nový začátek. Vrby budou 

odstraněny, jejich místo zaujmou nové stromy a já věřím, že v symbióze 

s Bakovským potokem vytvoří nové, romantické zákoutí, kde bude lidem, rybám, 

labutím, ledňáčkům a roháčům dobře. 

Ať je v přírodě dobře i Vám! 

S díky za strávený čas na našem společném putování, H. Civínová   

JEZDÍM JAKO ČLOVĚK (7. díl): 
Na společných stezkách 

respektujte ostatní účastníky  
Na stezkách, které jsou určené ke společnému pohybu cyklistů a chodců,            

je potřeba vždy pamatovat na to, že obě skupiny účastníků provozu mají stejné 

právo se v daném prostoru pohybovat a neměly by se přitom vzájemně 

ohrožovat. 

Chodci i jezdci na kole by se proto měli ohleduplně držet u kraje stezky                

a ponechávat kolem sebe dostatek místa pro pohyb ostatních účastníků. 

Cyklisté: Jezděte po stezce pozvolna a předvídatelně. Snažte se předvídat možný 

nestandardní pohyb chodců tak, abyste zabránili případné kolizi. V případě 

potřeby na sebe včas upozorněte zvonkem. 

Chodci: Pohybujte se u kraje stezky a nechávejte vedle sebe dostatek místa      

pro průjezd. Chovejte se předvídatelně a mějte své mazlíčky u sebe. Věřte lidem 

na jízdním kole, že pokud jim to umožníte, tak vás bezpečně objedou. 

Připravila Mariana Jelínková 
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TEN VEPŘECKÝ MLÝN,                                     

to je Bože mlýn. Z jednej strany voda 
hučí,z druhej strany větr skučí, to je Bože, 

to je Bože mlýn. 

 
Parafráze na text oblíbené slovácké písničky se mně v hlavě zahnízdila 

hned, jak jsme ve svátečním  pondělí vyrazili k mlýnu. Na místě už čekaly naše 

kralupské kamarádky a vzápětí dorazila i vzácná návštěva v osobě mělnického 

kronikáře pana Klihavce s rodinou. Písnička mě neopustila po celou dobu 

prohlídky a „naskakuje“ dosud. Je také proč. To, co všem přítomným manželé 

Linzerovi předvedli tentokrát, nám bez přehánění vyrazilo dech. Práce               

na rekonstrukci památky za uplynulý rok neuvěřitelně poskočily. Před rokem 

chyběla polovina střechy mlýnice, štíty musely být fixovány proti zřícení,            

na dvoře ležely snesené krovy, nebyla přístupná vyšší patra mlýnice...  A nyní? 

Nebýt budovy vlevo od vchodu a stavu náhonu, celý areál mlýna budí dojem,    

že již zbývají jen „drobné“ dodělávky. Ono to asi tak jednoduché nebude,         

ale obrovský rozsah odpracovaného je zřejmý na první pohled. Je to radostné 

zjištění, že tato vzácná rozsáhlá památka zůstane zachována pro trvalou paměť 

na technologii, která po řadu generací živila široké okolí, a na kterou mají mnozí 

ještě osobní vzpomínky: „Tady jsem si hrála.“, „Sem jsme chodili mlít.“, 

„Dědeček tu pracoval jako…“ , „Tady byl sklad...“.  

V minulých letech byly charakteristické otázky a povzdechy typu:               

co si rekonstrukce vyžádala práce, prostředků, úsilí, vyjednávání s úřady              

a hledání specialistů na tu kterou odbornou činnost…  
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Při poslední návštěvě došlo i na dotazy charakteru co dál, jaké bude další 

užití. Nemohu mluvit za majitele. Z naznačeného vyplývá, že jednak budou 

pokračovat záchranné práce a zvelebování zbývajících staveb mlýna, dojde 

k doplňování možná i oživování technologií, a pokud se zadaří, tak se některé 

části budou zase alespoň demonstračně pohybovat. Mlýn bude nějakým 

způsobem přístupný ke kolektivním prohlídkám a vybraným zájmovým 

aktivitám.  

Vážení manželé Linzerovi, děkujeme velice za vše, co pro zachování památky,    

a tím potažmo pro nás všechny současné i budoucí děláte. Vážíme si toho.  

Ing. Bruno Vognič  

Co se chystá do budoucna? 
Jak zmiňuje pan Vognič v předchozím článku, prostory mlýna budou sloužit   

veřejnosti. V mlýnici už je připravená krásná společenská místnost se zázemím 

pro různá setkávání, kroužky, akce. Pomalu se chystá expozice z historie nejen 

zdejšího mlýna. S paní Linzerovou jsme se sešly a začaly probírat plány                 

a možnosti spolupráce do budoucna. V plánu je otevření na jaře roku 2021  

(doufejme, že to situace s covid-19 dovolí). V dalších vydáních zpravodaje Vám 

budeme přinášet bližší informace. 

Bohdana Tobiášková, kulturní výbor 
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Turistický klub KUDYKAM 
První říjnovou neděli jsme podnikli další výlet s naším turistickým klubem. 

Tentokrát se naším cílem stalo nedaleké město Roudnice nad Labem a jeho 

okolí.  

   

Náš program začal domluvenou prohlídkou exteriérů města s průvodkyní              

z městského muzea. Vystoupali jsme na zděnou hlásku, která je jedinou 

dochovanou součástí původního městského opevnění. Počasí nám přálo                

a naskytl se nám krásný výhled na Roudnici a České středohoří. Naše další kroky 

vedly na dvůr městského muzea, kde jsou vystaveny unikátní pozůstatky 

původního roudnického mostu. Další zastávkou byl roudnický klášter, kde jsme 

nahlédli do ambitu a prohlédli jsme si jezírko s krásně čistou vodou, které            

se pod klášterem nachází.  

  

Tímto naše prohlídka města skončila a vyrazili jsme na Kratochvílovu rozhlednu, 

kde nás čekal výhled číslo dvě. Odtud jsme vyrazili směrem na Hostěraz. Prošli 
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jsme se krásnou podzimní oborou a nakonec vystoupali na kopec Hostěraz, 

který je pozůstatkem bývalé rekultivované skládky komunálního odpadu. Odsud 

se nám naskytl do třetice krásný výhled na Roudnici a okolí včetně Českého 

středohoří. 

  

Tento výlet byl bohužel před nucenou přestávkou poslední. Vzhledem 

k aktuálně platným opatřením proti šíření nemoci Covid-19 nemůžeme 

uskutečnit náš společný listopadový výlet. Dobrou zprávou je, že „výletit“ 

s rodinou do přírody se dá téměř za každé situace. Inspirací pro tento společný 

čas Vám mohou být i naše stránky www.vyslap.cz, kde najdete mapky a popisy 

všech 27 výletů, které jsme s naším turisťákem absolvovali a postupně budeme 

přidávat další nápady na výlety v okolí.  

 

Přeji Vám všem, abyste v této nelehké době byli hlavně zdraví a čas strávený 

zejména v kruhu rodinném si co nejvíce užili. 

Na výletě v lepších časech se s Vámi milí turisté těšíme brzy na shledanou. 

Za Turistický klub Kudykam R. Hakrová 

http://www.vyslap.cz/
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ZVYKY A SVÁTKY 
ŘÍJEN 

Desátý měsíc říjen byl původně v římském kalendáři osmým měsícem, proto 

October, jak zní jeho jméno dnes ve většině evropských jazyků. Český název 

vznikl od jelení říje (souvisí se slovem řvát). V tomto měsíci také pokračuje 

podzimní sklizeň a tradičně se slaví posvícení. 

16. 10. se slaví sv. Havel, byl to den, který byl pro naše předky velmi významný. 

Tvořil rozhraní mezi pracemi venkovskými a domácími. Proto staročeští 

hospodáři, rolníci, sadaři, vinaři pilně dbali, aby všechny venkovské práce měli 

do sv. Havla skončeny. 

Místy měli za to, že nejdéle do sv. Havla má býti všechno semeno ze země 

vybráno, ve sklepě uschováno, přes zimu tam ponecháno a dříve než kukačka 

zakuká, na čerstvé povětří vyneseno. Tato rada se týkala hlavně brambor. 

V říjnu se sklízela také veškerá zelenina, neboť "svatý Havel i do zelí zajel". 

Někde měli za to, že na den sv. Havla nemá se již dobytek na pastvu vyhánět, 

alespoň pranostika velí: "O svatém Havlu nechej krávy v chlévě". A jinde zase 

říkali: "Sv. Havel velí: Můžeš pást i ve farářově zelí". 

Vrcholem měsíce října bylo svatohavelské posvícení. Už byly zásoby vajec              

a čerstvé mouky, zralé švestky nejen na povidla, nový mák do buchet                    

a vykrmené husy na pekáč. Zkrátka ideální čas na návštěvu příbuzných a přátel. 

Společně tak mohli oslavit ukončení dalšího hospodářského roku. Tímto 

posvícením začínal často našemu lidu podzim. 

Pasáčci 

V říjnu končíval v některých oblastech i pasácký život, který byl docela veselý.   

Ve společnosti jiných pasáků vybírali čmelákům med, zpívali a často se mezi 

sebou hašteřili. Dělávali si pece v mezích a v březích. V nich nebo jen                   

na strništích si rozdělávali ohníčky a pekli brambory. 

Dobytek se pásával od jara do zimy, zprvu na úhorech, po žních na strniskách      

a po druhé senoseči (otavě) i na lukách. Někde do sv. Václava, jinde do sv. Havla, 

místy i později. Ve Slezsku říkali: "Po Václavě može se pasť i starej robě               

po hlavě". 
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České pořekadlo zní: "Svatý Václav praví: Pastevci, paste všude".  

V tento čas také končila roční služba čeledi a zárověň se uzavíraly smlouvy            

s hospodáři na příští rok. Na Plzeňsku si čeleď ze svých řad volila chudého krále    

a královnu, kteří pak se svými "dvořany" obcházeli ves a se zpěvem prosili o dary 

(vejce, pečivo). Večer se pak v místní hospodě konala z výslužky hostina. 

   

 

LISTOPAD 

Listopad byl považován za magický měsíc, díky sychravému pochmurnému 

počasí ideální pro setkávání s mrtvými a všelijaké kouzlení a věštění.  

Po vzoru předků tedy můžeme zajít na hřbitov nebo uspořádat rituální oslavu     

za zemřelé, upéct svatomartinský rohlík a na svatého Ondřeje si vyvěštit 

budoucnost. 

Dušičky 

Hned začátkem mlžného a chladného měsíce listopadu se od pradávna slavily 

oslavy zemřelých. Dušičky pravděpodobně vycházejí z keltského svátku 

Samhainu (čti po irsku saueň), což v překladu znamená konec léta. Jeho oslavy 

jsou doloženy kolem 1. století našeho letopočtu. Samhain je tzv. čtvrtící den, 

tedy den v půli mezi rovnodenností (20. – 24. září) a slunovratem (20. – 22. 
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prosince). Jiným čtvrtícím dnem jsou Hromnice (keltský svátek Imbolc), dále 

filipojakubská noc (keltský Beltain) a žně 1. srpna (keltský Lughnasad). 

Samhain symbolizoval přechod do temné části roku a smrt vegetace. Bylo nutné 

dokončit sklizeň a uskladnit všechny plody, protože potom už vše náleželo 

bohyni Cailleach. Porážela se také slabá a přebytečná zvířata, pro která by nebyl 

dostatek krmení, jejich maso se uskladnilo nebo se uspořádaly hody. O Keltech 

se mnoho neví, ale je možné, že zvířata byla usmrcována rituálně, aby jejich 

smrt zároveň evokovala smrt slunečního boha. O Samhainu prý také získávaly 

moc nejrůznější nadpřirozené bytosti keltské mytologie, jako byli skřítci, víly       

a sídhové (duchové mohyl) a zjevovali se lidem. Vraceli se také zemřelí 

předkové, a proto se večer u domů zapalovaly ohně, nebo rozsvěcovaly svíčky, 

aby duchové snáze nalezli cestu ke svému domu a mohli se případně ohřát. 

I když byl příchod předků vítán, lidé se báli, aby se u nich duchové neusídlili 

natrvalo. Proto po domě rozvěšovali cesmíny nebo místnosti vykuřovali 

sporýšem. Po ukončení slavnosti zemřelých se pořádaly velké průvody 

s pochodněmi zpět k mohylám a hřbitovům, aby byli zemřelí vyprovozeni,         

ale zpátky domů se lidé vraceli potichu a potmě, aby je duchové nemohli 

sledovat. 

Po nástupu křesťanství byly pohanské zvyklosti potlačeny, mrtvým se již 

nesměla obětovat zvířata a pokrmy, ale sloužily se za ně mše. Základní myšlenka 

uctění duší zemřelých a prolínání života a smrti tedy zůstala zachována. Dnes 

slavíme 1. listopadu svátek Všech svatých a 2. listopadu Památku zesnulých. 

Svátek Všech svatých vychází z historické události, kdy byl roku 609 římský 

chrám Pantheon, věnovaný původně olympským bohům, přesvěcen pro Pannu 

Marii a svaté mučedníky. Památka zesnulých je pak svátek pro obyčejné odešlé 

smrtelníky. 

O svátku zemřelých se odpradávna peklo obětní pečivo. Na některých místech 

se peče dodnes. Toto pečivo, zvané „kosti“, sloužilo zprvu jako dar zemřelému    

a později také jako almužna pro žebráky. Žebráci chodili o Dušičkách od domu 

k domu a za slib, že se pomodlí za duši zemřelého oné rodiny, dostali toto 

obřadní pečivo. Kosti se připravovaly na mnoho způsobů. Bývaly z těsta 

koblihového, buchtového, chlebového, ale nejčastěji z levnějšího rohlíkového. 

Nejběžnějšími tvary byly vřetenovitě zkřížené kosti, podlouhlé, uprostřed 

promáčknuté, žemličky, věnečky spletené ze dvou pramenů a mnoho dalších. 
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Svatý Martin (11. listopadu) 

O svatém Martinu obvykle vypovídala čeleď službu u svého hospodáře a hledala 

si práci u nového, případně prodlužovala smlouvu na další rok. Obvykle            

pro stvrzení smlouvy nebo na rozloučení otevřel hospodář nové mladé víno. 

Odtud tedy dnešní oslavy svatomartinského vína. Dále byly vypláceny odměny 

obecním pastýřům a slouhům, a to v měřicích obilí a též s nimi byly obnovovány 

smlouvy na další sezónu. Konala se také svatomartinská posvícení s tradiční 

husou. Na posvícení se vesnice skládaly tzv. sypáním, tj. sklizeným obilím, které 

se prodalo a z utržených peněz se uspořádala oslava. Posvícení někde trvalo         

i několik dní. Pro toho, kdo si v této době hojně dopřával piva a radovánek,       

se ustálil výraz „Martínek“ a sloveso „martínkovat“. Případ výtržnické 

zmartínkované chasy, které zrovna skončila služba u hospodáře, je znám 

například z roku 1590, kdy tato skupina napadla jistou tvrz v Roztokách u Prahy, 

a pak další dva hostince. Tradičně se tedy posvícení konala na oslavu konce 

hospodářského roku, jako dík čeládce nebo na oslavu sklizeného lnu. Důvod      

se vždycky našel. Kromě martinské husy se podávaly pečené kachny, 

posvícenské koláče a tradiční martinský makový rohlík. 

Kateřinský bál (26. listopadu) 

O svaté Kateřině se konala poslední podzimní posvícení. Na další oslavy               

a tancovačky si museli lidé počkat až do masopustu v dalším roce. Období 

adventu totiž vyžadovalo zklidnění, rozjímání a čtyřtýdenní půst. Kateřinské bály 

byly v režii žen. Měly téměř po celý večer volenku, také bál organizovaly, 

připravily pohoštění a vyplácely muzikanty. Čím výše se při tanci vyskakovalo, 

tím vyšší měl být napřesrok len, takže oslavy to byly opravdu bujaré. Po svaté 

Kateřině se už žádné oslavy nesměly konat, čímž se také ulevilo vrchnosti            

a mravokárné církvi. Vrchnosti se totiž nelíbilo, že lidé slaví jedno posvícení        

za druhým a zapomínají při tom na práci. Například Josef II. vydal nařízení           

o jednom povoleném posvícení, a to císařském. Lidé si z toho však moc nedělali, 

toto posvícení poslušně slavili, ale s ním i ta další. 

Svatý Ondřej (30. listopadu) 

Den svatého Ondřeje byl považován za jeden ze čtyř nejčarovnějších dnů v roce. 

Vedle Velkého pátku, svatojánské noci a Štědrého dne, byla svatoondřejská noc 

ta čarodějně nejmocnější. Původ této skutečnosti je však nejasný, protože 
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příběh mučedníka Ondřeje nemá s čarováním a věštěním, pokud víme, nic 

společného. Proto je nasnadě, že zvyk pochází ještě z pohanských dob, kdy lidé 

věřili, že v tento den vystupují z hlubin země démoni, aby otevřeli bránu kruté 

vládě zimy a mrazu a lidé se právě proti těmto zlým silám pojišťovali různými 

kouzly. Na Podluží se například dochovala osobitá prevence požárů. Z ranní rosy 

vytvořený kvásek a z něj na slunci upečené koláče se umístily do čtyř rohů 

střechy stavení a oheň se měl domu po celý rok vyhýbat obloukem.       

Dále se věštilo. Většinou se svobodné dívky snažily vyvěštit něco o budoucím 

manželovi. Například o půlnoci se měl zjevovat budoucí manžel na hladině vody 

ve studni, v rybníce nebo i ve světnici v putýnce (oválné dřevěné nádobě 

s uchem). Podle jiné pověry se stačilo pozorně zadívat do zrcadla nebo do tmy 

komína. Dále se třáslo bezem a odříkávalo se zaříkadlo „Třesu, třesu bez, kde     

je můj milý dnes, ať se ozve pes“. V Čechách bylo také oblíbené jedno celkem 

drastické čarování. Chytila se žába, namazala medem a zahrabala se do lesního 

mraveniště. Z kostiček, později vyhrabaných, se čarovalo. Rozemleté kůstky       

ve tvaru háčku sloužily k přípravě nápojů lásky, zatímco kůstky ve tvaru lopatky, 

rozemleté a zapečené v koláči, se podávaly nechtěným nápadníkům. Čelist 

ropuchy chránila před uřknutím neboli před obávanou kletbou „zlých očí“,  

zašívala se do hedvábného pytlíčku a nosila se jako tajný amulet na srdci. 

Připravila M. Jelínková 

  

 

 

 

      

 

 

Do 31. října můžete na webu obce hlasovat pro nejlepší fotografii na téma 

MŮJ DOMÁCÍ MAZLÍČEK. 

Z jednoho zařízení (mobil, tablet, pc) lze dát max. 3 hlasy pro 3 různé fotografie. 

Výsledky zveřejníme v příštím vydání Novoveského zpravodaje. 

Za informační výbor Bohdana Tobiášková 
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CO NEVÍM, NEPOVÍM: 

 V průběhu posledních dnů září a prvních dnů října jsme zaznamenali 

nebývalý pohyb cyklistů na horských kolech po Dvořákově stezce ve směru               

od Nelahozevsi. Přes Nové Ouholice a Vepřek i letos vedl už třetí ročník 

extrémně těžkého závodu Bohemia Divide 2020. Letošní 770 km dlouhá 

trasa s převýšením 16 km (šplhali mimo jiné na Říp, Ralsko, Ještěd…)  

spojující nejjižnější a nejsevernější místo ČR byla o 70 km delší loňské, 

navíc se silně ochladilo. Na start 26. září v poledne se ve Vyšším Brodě 

postavilo 106 cyklistek a cyklistů z deseti zemí. Na ujetí předepsané 

vzdálenosti měli limit 7 dnů. Při průjezdu našimi obcemi měli v nohách   

460 km a nebylo to na nich ani moc vidět. Většinou jeli po dvojicích              

a nebyli skoupí odpovědět na zvědavé otázky. První muž dosáhl cíle          

ve Varnsdorfu za 2 dny, 23 hodin a 45 minut tj. v průměru denně ujel 

téměř 260 km. První žena dorazila za 4 dny, 4 hodiny a 10 minut.    

 Na vývěsních plochách našich obcí je již nějakou dobu vylepena výzva/ 

petice spolku Dvořákova stezka s.z., který usiluje o redukci plánů                 

na úpravu části železniční trati vedoucí z Kralup přes Nelahozeves. 

Rekonstrukce, jejíž zahájení je plánováno na léto roku 2023  a dokončení 

v roce 2027, si vyžádá razantní kácení stromů i keřů, bourání  budov, ražbu 

nového tunelu a zásahy do stávajícího průběhu Dvořákovy stezky.  

Smyslem úprav trati je zvýšení 

rychlosti vlaků z dosavadních 80 – 

90 km /hod. na 130 – 150 km/ hod. 

Toto zvýšení rychlosti se bude 

zřejmě týkat i úseku vedoucího 

přes Nové Ouholice – Vepřek. 

Kladu si otázku, zda spolu s tímto 

nedojde ke zvýšení hlučnosti –      

již nyní při průjezdu vlaku není slyšet televize, protože stávající 

protihlukové stěny chrání zejména domy na úrovni trati. Ty ve svahu 

chráněny nejsou. Zajímá–li Vás tato problematika obdobně jako mě, 

doporučuji říjnový Kralupský zpravodaj, kde je výše uvedený záměr na str. 

8 a 9 přehledně a střízlivě popsán.  

Připravil Bruno Vognič    
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CO JE TO AUTOMATICKÝ 
EXTERNÍ DEFIBRILÁTOR            

(A KDY A JAK HO POUŽÍT) 
Automatický externí defibrilátor (AED) je přístroj, který výrazně zvyšuje šanci       

na přežití u lidí postižených náhlou zástavou oběhu. V loňském roce 

zdravotnická záchranná služba v ČR vyjížděla k téměř 8 000 resuscitacím. 

Resuscitaci přežije 30-40 % postižených, ale pouze kolem 6 % z nich                  

bez zdravotních následků, protože mozkovou buňky začínají nejpozději               

po 5 minutách bez kyslíku odumírat. Proto je neodkladné poskytnutí první 

pomoci nutné a včasné použití AED zvyšuje šanci na přežití při okamžitém 

použití až na 94 %, při použití za 5 minut na 50 %. 

Pokud jste svědkem náhlého kolapsu člověka, který ztratí vědomí a přestane 

dýchat, je příčina u dospělých většinou srdeční. Neznamená to vždy, že se srdce 

úplně zastavilo, ale z důvodu vážné arytmie nazývané fibrilace komor se jen 

velmi rychle nekoordinovaně chvěje a tím přestává plnit svoji funkci pumpy.      

Pro člověka bez přístrojového vybavení se stav jeví na pohled stejně jako zástava 

srdce. Při poskytování první pomoci se proto chováte úplně stejně, tzn. 

zkontrolujete, zda vám ani postiženému nehrozí jiné nebezpečí. Poté,                 

co oslovením, zatřesením nebo vyvoláním bolestivého podnětu zjistíte, že na vás 

nereaguje, zakloníte mu hlavu a zkontrolujete, jestli dýchá. V případě,                    

že nedýchá, voláte okamžitě záchranku a začnete resuscitovat. Zejména v dnešní 

„covidové“ době myslete i na své bezpečí a provádějte pouze nepřímou masáž 

srdce stlačováním na středu hrudní kosti cca 100x za minutu. Pokud si nejste 

jistí, jak resuscitaci správně provádět, dispečer záchranné služby vás navede. 

V tu chvíli je dobré si telefon přepnout na hlasitý odposlech. Dispečeři mají 

k dispozici seznam míst s dostupnými defibrilátory a mohou vás k němu vyslat    

a dát vám instrukce, jak ho vyndat ze stojanu, ve kterém je zavřený, aby 

nedocházelo k jeho zneužívání. Ideální je, pokud jste v této krizové situaci          

ve více lidech, aby jeden došel pro AED a druhý stále resuscitoval.  

Poté, co přístroj otevřete, začne na vás mluvit a navádět, co máte dělat. Kam 

přilepit elektrody na hrudi, je nakresleno přímo na elektrodách. Resuscitujete 

pořád až do chvíle, než vás přístroj vyzve, ať odstoupíte od pacienta. Přístroj       

si změří a vyhodnotí EKG, a pokud se jedná o fibrilaci komor, rozhodne, že podá 
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výboj (výbojem zruší fibrilaci, proto defibrilátor). Může se ale také stát, že důvod 

k elektrickému výboji není (srdce se úplně zastavilo) a pak vás vyzve, ať nadále 

pokračujete v resuscitaci. 

Místa, kde jsou tyto přístroje umístěny, 

bývají označeny cedulkou se zeleným 

bleskem v bílém srdci. A kde je hledat? 

AED bývají umístěny v místech vysoké 

koncentrace lidí, např. na velkých 

nádražích, letištích, v letadlech, ve velkých 

sportovních areálech, obchodních 

centrech, dále v poliklinikách, domovech 

seniorů a stále častěji i ve velkých firmách 

a na turisticky exponovaných místech. 

Přístroji také často disponují hasiči                

či městská policie.  

V našem nejbližším okolí se AED nachází 

např. v Tescu v Kralupech, na Mělníku      

ho mají hasiči, gymnázium a ISŠ technická. Asi nejbližšími sportovišti vybavenými 

tímto přístrojem jsou zimní stadion v Roudnici n.L. a Labe aréna v Račicích, 

nejbližším turistickým cílem je vrchol hory Říp (viz fotografie). Pokud si budete 

chtít zmapovat síť defibrilátorů podrobněji, pomůže vám k tomu mobilní 

aplikace Záchranka, která kromě jiného, obsahuje i tyto informace.  

         

                                    označení míst s AED / defibrilátor 

Připravila MUDr. Jana Jordáková 
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OCHRAŇTE SVŮJ DOMOV I SEBE 
PŘED OHNĚM 

V českých domácnostech dochází každý rok k více než tisícovce požárů. Při nich 

umírají desítky lidí a stovky dalších jsou zraněny. Proto si připomeneme důležité 

zásady protipožární ochrany ve formě "Bezpečnostního desatera". 

Čtěte návody 

Instalujte a používejte tepelné a jiné spotřebiče v souladu s průvodní 

dokumentací výrobce. 

Hlídejte otevřený oheň 

Nenechávejte bez dozoru otevřený plamen svíček, sporáku, krbu a zvyšte 

opatrnost při vaření. 

Pozor na cigarety 

Při kouření a odhazování nedopalků do odpadkových košů nedopalky vždy 

dokonale uhaste. 

Kontrola komínů 

Dodržujte pravidla na údržbu a provoz spalinových cest. 

Topte, jak se má 

Nedávejte blízko topidel hořlavé látky, popel ukládejte do nehořlavé nádoby. 

Poučte své děti 

Dejte z dosahu dětí zápalky a zapalovače, vysvětlete jim nebezpečí vzniku 

požáru. 

Vybavte svoji domácnost 

Instalujte hlásiče požáru, vybavte domácnost hasicími spreji a přenosnými 

hasicími přístroji. 

Udržujte v pořádku uzávěry inženýrských sítí 

Hlavní vypínače elektrického proudu, uzávěry vody a plynu musejí být řádně 

označeny a přístupné. 

Kontrolujte elektrická zařízení 

Kontrolujte pravidelně stav spotřebičů a šňůrových vedení. 

Udržujte průchodné chodby a schodiště 

V případě požáru oceníte, že budete moci z hořícího domu rychle utéct                 

a zachránit členy rodiny. 
 

Připravila M. Jelínková 
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NOVOVESKÁ KNIHOVNA 
Otevírací doba knihovny je každé pondělí od 16 do 18 hodin. 

Omlouváme se za překlep v minulém zpravodaji. 

 

OTEVÍRACÍ DOBA - OBCHOD NOVÁ VES 
Pondělí až pátek - od 7:00 do 19:00 

Sobota a neděle - od 8:00 do 19:00 

Možné platby kartou a stravenkami 
 

PROVOZNÍ DOBA - POŠTA NOVÁ VES  

Pondělí + středa  8:00 – 11:00 a 14:00 – 18:00 

Úterý + čtvrtek   8:00 – 11:00 a 14:00 – 16:30 

                          Pátek             8:00 – 10:30 

INZERCE (podmínky pro inzerci ve zpravodaji najdete na webu obce) 

Prodej slepiček 
Drůbež Červený Hrádek prodává slepičky Tetra hnědá, Dominant ve všech barvách, 

Green Shell typu Araukana a Dark Shell typu Maranska. 
Stáří 15 - 19 týdnů,  169 - 229,- Kč/ks. 

Prodej: Nová Ves – u pošty – 3. listopadu 2020 v 11.35 hod. 
Výkup králičích kožek – cena dle poptávky. 

Info: Po - Pá 9.00 – 16.00 hod., tel. 601 576 270, 728 605 840 
www.drubezcervenyhradek.cz 



KALENDÁŘ AKCÍ 
V OBCI V ROCE 2020 

(akce proběhnou, pokud to umožní aktuální epidemiologická situace a vládní nařízení) 

9. 11. Zasedání zastupitelstva obce - od 17 hodin v sále OÚ 

12. 11.  Schůze Spolku seniorů - od 14 hodin v sále OÚ 

6. 12.  Výlet Turistického klubu KUDYKAM     

14. 12. Zasedání zastupitelstva obce - od 17 hodin v sále OÚ 
 

 

 

 


